



# HISTOIRE DE LUPIAC



## Le Château de Lamotte d'Izault

- Mairie de Lupiac



Si l'on ne connaît pas la date de sa construction, on trouve mention de ses propriétaires dès le milieu du XIV<sup>ème</sup> siècle. Parmi ceux-ci, Jean-François Joseph, baron de Lamotte d'Izault et de Marambat, né le 5 mai 1741, lieutenant-chef de la brigade des gardes du corps du Roi Louis XVI et mort en 1813 avec le titre de Lieutenant-général et Commandeur de Saint Louis. Cet important château disposait de nombreuses métairies et moulins à vent ou à eau, ce qui assurait une certaine aisance à ses propriétaires. En 1858, Louis Marie Ernest de Lamotte d'Izault restaure le château dont témoigne la façade sud de style Napoléon III.

Puis, la commune de Lupiac l'achète en très mauvais état, et après travaux y installe la Mairie en 1945. Aujourd'hui, le château abrite la Mairie, la salle des fêtes, la salle du Conseil Municipal et des salles mises à disposition des associations du village.

## The Château of Lamotte d'Izault

- Lupiac Town Hall



While we don't know when this château was built, its owners are mentioned in documents from the mid 14th century onwards. One of them, Jean-François Joseph, Baron of Lamotte d'Izault and of Marambat, was born on 5 May 1741 and rose to command of the King's Lifeguards under Louis XVI, and was a Lieutenant-General and Commander of the Order of St Louis by the time of his death in 1813. Numerous farms, water and wind mills were attached to this large château, all of which brought the owners a comfortable living. In 1858 Louis Marie Ernest de Lamotte d'Izault had the castle restored in the style of Napoleon III, as seen in the façade facing the village square to the building's south. When the municipality of Lupiac purchased the property it was in very poor condition. After major repairs the council set up its offices there in 1945. Today the building houses municipal offices, the village hall, council meeting room and other spaces made available to local clubs and associations.

